

**AFRIQUE ET  
DEVELOPPEMENT  
AFRICA  
DEVELOPMENT**

Vol. XIX, No. 3, 1994



# AFRICA DEVELOPMENT AFRIQUE & DEVELOPPEMENT

*Editor/Rédacteur en Chef*  
Tade Akin Aina

*Editorial Assistants/Assistants d'édition*  
Abdoul Aziz Ly / Jacob Jaygbay

*Editorial Board/Comité de Rédaction*

Memel Fote - Amina Mama - Henri Ossebi - Yusuf Adam  
Mahmoud Ben Romdhane - Thandika Mkandawire

CODESRIA acknowledges the support of a number of African Governments, the Swedish Agency for Research Cooperation with Developing Countries (SAREC), the International Research Development Centre (IDRC), the Rockefeller Foundation, Ford Foundation and DANIDA.

Le CODESRIA exprime sa gratitude à certains gouvernements africains, à l'Agence suédoise pour la Coopération en matière de Recherche avec les Pays en voie de Développement (SAREC), le Centre de Recherche pour le Développement International (CRDI), la Fondation Rockefeller, la Fondation Ford et DANIDA.

*Typeset and Printed by CODESRIA*  
*Cover designed by Aissa Djonne*

# **AFRICA DEVELOPMENT AFRIQUE & DEVELOPPEMENT**

A Quarterly Journal of the Council for the  
Development of Social Science Research in Africa

Revue Trimestrielle du Conseil pour le Développement de la  
Recherche en Sciences Sociales en Afrique

Editor/Rédacteur en Chef  
Tade Akin Aina

**Vol. XIX, No. 3, 1994**

**Africa Development** is the quarterly bilingual journal of CODESRIA. It is a social science journal whose major focus is on issues which are central to the development of society. Its principal objective is to provide a forum for the exchange of ideas among African scholars from a variety of intellectual persuasions and various disciplines. The journal also encourages other contributors working on Africa or those undertaking comparative analysis of Third World issues.

**Africa Development** welcomes contributions which cut across disciplinary boundaries. Articles with a narrow focus and incomprehensible to people outside their discipline are unlikely to be accepted.

The journal is abstracted in the following indexes: *International African Bibliography*; *Documentatieblad*; *Abstracts on Rural Development in the Tropics*; *Documentationseliensst Africa*; *A Current Bibliography on African Affairs*

**Afrique et Développement** est un périodique trimestriel bilingue du CODESRIA. C'est une revue de sciences sociales consacrée pour l'essentiel aux problèmes de développement et de société. Son objectif fondamental est de créer un forum pour des échanges d'idées entre intellectuels africains de convictions et de disciplines diverses. Il est également ouvert aux autres chercheurs travaillant sur l'Afrique et à ceux se consacrant à des études comparatives sur le Tiers-monde.

**Afrique et Développement** souhaite recevoir des articles mobilisant les acquis de différentes disciplines. Des articles trop spécialisés ou incompréhensibles aux personnes qui sont en dehors de la discipline ne seront probablement pas acceptés.

Les articles publiés dans le périodique sont indexés dans les journaux spécialisés suivants: *International African Bibliography*; *Documentatieblad*; *Abstracts on Rural Development in the Tropics*; *Documentationseliensst Africa*; *A Current Bibliography on African Affairs*.

All editorial correspondence and manuscripts should be sent to:

Tous les manuscrits et autres correspondances à caractère éditorial doivent être adressés au:

The Editor/Rédacteur en Chef  
Africa Development/Afrique et Développement  
CODESRIA, B.P. 3304, Dakar, Senegal.

Tel: 25-98-22 / 25-98-23 - Telex: 61339 CODES SG - Fax: 24-12-89

## Subscriptions/Abonnements

- |  |         |
|--|---------|
| (a) African Institutes/Institutions africaines:        | \$32 US |
| (b) Non African Institutes/Institutions non africaines | \$45 US |
| (c) Individual/Particuliers                            | \$30 US |
| - Current individual copy/Prix du numéro               | \$ 7 US |
| - Back issues/Volumes antérieurs                       | \$10 US |

**Claims:** Undelivered copies must be claimed no later than three months following month of publication. CODESRIA will supply missing copies when losses have been sustained in transit and where the reserve stock will permit.

**Les réclamations:** La non réception d'un numéro doit être signalée dans un délai de trois mois après la parution. Nous vous ferons alors parvenir un numéro de remplacement dans la mesure du possible.

ISSN 0850 3907

# Contents / Sommaire

## **George J Sefa Dei**

The Challenges of Anti-racist Education Research  
in the African Context.....5

## **Hakim Ben Hammouda**

Théories de la régulation et développement:  
La formation du sous-développement au Burundi.....27

## **John Makumbe**

Bureaucratic Corruption in Zimbabwe: Causes and  
Magnitude of the Problem.....45

## **Tola Olu Pearce**

Population Policies and the 'Creation' of Africa.....61

## **Nadir A L Mohammed**

The Recent Militarisation Trends in Sub-Saharan Africa.....77

## **Florent Valère Adegbi**

Stratégie d'industrialisation et voie africaine du développement.....97

## **Boubacar Barry**

Regards croisés sur la crise africaine.....117

## ***Book Reviews***

### **Jean-Emmanuel Pondi**

*L'urgence de la pensée: Réflexion sur une précondition du  
développement en Afrique*, Yaoundé:  
éditions Mandara, 1993, 209 pages.....135

### **Tiyambe Zeleza**

Z A Konczacki, J L Parpart and T M Shaw, *Studies in the  
Economic History of Southern Africa*, Vol. One:  
*The Front-line States*, London, Frank Cass, 1990, 228pp.....137

**Publications Received**.....141



## THE NOMA AWARD FOR PUBLISHING IN AFRICA

### MALAWIAN AUTHOR OF CODESRIA BOOK WINS 1994 NOMA AWARD

Oxford, 19 September, 1994 — An outstanding new academic book is this year's winner of the Noma Award for Publishing in Africa. The jury chose Paul Tiyambe Zeleza's, *A Modern Economic History of Africa. Volume 1: The Nineteenth Century*, published in 1993 by the Dakar-based Council for the Development of Social Science Research in Africa (CODESRIA), as the winner of the 1994 Noma Award, citing the book as 'an ambitious, skilfully written, and exhaustively researched synthesis of African economic history in the 19th century'. The book is an output of the **CODESRIA/Rockefeller Foundation** 'Reflections on Development' fellowship.

The jury citation goes on to say that 'the book is an exercise in historical reconstruction, and its strength and distinction lies above all in its bold and convincing challenge to hitherto accepted orthodoxies, terminologies, and interpretations, about the nature and development of African societies and economies. The book is an outstanding, pioneering work, destined to become highly influential, and providing such a wealth of information and detail as to elevate the study of African economic history to a new pedestal'. The jury considered a further achievement of the book to be its 'successful, continent-wide approach' and 'its thorough accessibility'. The very full documentary apparatus in the book, 'which also makes it an extremely useful work of reference', was similarly praised by the jury. The publisher, **CODESRIA**, was commended for 'having shown great enterprise in identifying and supporting their author and finding him the necessary resources'.

Over 140 titles, from 55 African publishers, in 17 countries were submitted for this year's competition. The five-member Noma Award jury, chaired by Professor Abiola Irele, met in Oxford on 10-11 September to select the 1994 winner, together with a number of titles which were singled out for 'Special Commendation' or 'Honourable Mention'. In selecting the Award-winning title each year, the jury proceeds with the help of independent opinion and assessments secured from subject specialists.

## LE PRIX NOMA DE LA PUBLICATION EN AFRIQUE

### UN CHERCHEUR MALAWITE GAGNE LE PRIX NOMA 1994

Oxford, 19 septembre, 1994 - Un ouvrage académique remarquable, paru récemment, gagne cette année le Prix Noma de la Publication en Afrique. Le jury a désigné comme lauréat du Prix Noma 1994, *A Modern Economic History of Africa. Volume 1: The Nineteenth Century* de Paul Tiyambe Zeleza, publié en 1993 par le Conseil pour le Développement de la Recherche Economique et Social en Afrique (CODESRIA), qui a son siège à Dakar. Pour le jury, cet ouvrage constitue «une synthèse de l'histoire économique africaine du XIXème siècle, un ouvrage ambitieux, bien fouillé et rédigée avec beaucoup de talent».

Toujours selon le jury: «l'ouvrage représente un travail de reconstruction dont la force et l'originalité reposent sur le fait qu'il bat en brèche certains conformismes, terminologies et interprétations admis jusque-ici, concernant la nature et le développement des sociétés et économies africaines. Ce livre constitue un travail remarquable, une oeuvre féconde, une mine d'informations et de détails qui place l'histoire économique africaine sur un nouveau piédestal». Autre qualité du livre décelée par le jury, c'est son «son approche heureuse qui embrasse tout le continent» et «son accessibilité». Le jury a, par ailleurs, loué la plénitude de l'arsenal documentaire contenu dans le livre «qui en fait une oeuvre de référence extrêmement utile». L'éditeur, en l'occurrence le CODESRIA, a été félicité pour «avoir fait preuve de beaucoup d'initiatives dans son choix et dans le soutien qu'il a apporté à l'auteur en mettant les moyens nécessaires à sa disposition».

Plus de 140 titres en provenance de 55 éditeurs africains établis dans 17 pays avaient été déposés dans le cadre du concours de cette année. Le jury du Prix Noma qui est composé de cinq membres et présidé par le Professeur Abiola Irele, s'est réuni à Oxford les 10-11 septembre pour la sélection du lauréat 1994. Ce fut également l'occasion de décerner une «Mention Spéciale» ou une «Mention Honorable» à un certain nombre de titres qui se sont fait distinguer. En désignant le lauréat de cette année, le jury a eu recours à l'avis et aux appréciations de spécialistes en la matière.